

## CONTENTS



### EDITORIAL

- Valentin A. Bazhanov. Abstraction Through the Lens of Neuroscience.....6*



### PANEL DISCUSSION

- Boris I. Pruzhinin, Tatiana G. Shchedrina. Cultural-Historical Epistemology and Perspectives of the Philosophy of Science.....19*
- Natalia I. Kuznetsova. Descriptive Turn in Epistemology: For Better or Worse?.....27*
- Vladimir N. Porus. Towards the Reform of the System of Epistemological Goals and Values.....34*
- Valery V. Savchuk, Konstantin A. Ocheretyany. Sociocultural Landmarks of Cognition and Problems of Scientific Creativity in the Media World.....43*
- Natalia E. Kharlamenkova. Criteria for Replication of Psychological Knowledge in the Context of the Cultural-Historical Epistemology.....51*
- Irina O. Shchedrina. Cultural-Historical Epistemology and Individual Methodological Attitudes of a Scientist (On the Autobiographical Narrative of A.A. Ukhtomsky).....59*
- Boris I. Pruzhinin, Tatiana G. Shchedrina. "There Is No Royal Way in Philosophy...". Historical Reply to Critics.....66*



### EPISTEMOLOGY & COGNITION

- Igor D. Nevvazhay. Transcendentalism as a Program for the Development of Epistemology.....70*



### LANGUAGE & MIND

- Pavel N. Baryshnikov. Difficult Points of Chess Metaphor in the Theoretical Questions of Language and Mind.....95*



### VISTA

- Evgeny V. Maslanov. Social Position of an Expert as a New Element of Science.....113*



### CASE STUDIES – SCIENCE STUDIES

- Irina N. Griftsova, Natalia Yu. Kozlova. Rhetoric of Science: The Problem of Status.....132*



### INTERDISCIPLINARY STUDIES

- Timur V. Khamdamov, Mikhail Yu. Voloshin. Conceptualizing Computer Simulations in Philosophy of Science.....151*



### ARCHIVE

- Igor S. Dmitriev. From "Nomos" to "Physis" and Back (The Concept of "Law of Nature" in the Philosophy of F. Bacon).....170*



### NEW TRENDS

- Artem P. Besedin, Dmitry B. Volkov, Anton V. Kuznetsov, Evgeny V. Loginov, Andrey V. Mertsalov. Introspection: Contemporary Problems and Approaches.....195*

- Vitaly G. Kosykhin, Svetlana M. Malkina. Metaphysics and Realism: Contexts of Return.....216*

### JUBILEE

- Jubilee of Alexander Yu. Antonovski.....225*

## СОДЕРЖАНИЕ

	<b>РЕДАКЦИОННАЯ СТАТЬЯ</b>	
	<i>В.А. Бажанов. Абстрагирование и абстракции в оптике нейронауки.....</i>	6
	<b>ПАНЕЛЬНАЯ ДИСКУССИЯ</b>	
	<i>Б.И. Пружинин, Т.Г. Щедрина. Культурно-историческая эпистемология и перспективы философии науки.....</i>	19
	<i>Н.И. Кузнецова. Дескриптивный поворот в эпистемологии: благо или несчастье?.....</i>	27
	<i>В.Н. Порус. На пути к реформе системы эпистемологических целей и ценностей.....</i>	34
	<i>В.В. Савчук, К.А. Очеретяный. Социокультурные ориентиры познания и проблемы научного творчества в медиамире.....</i>	43
	<i>Н.Е. Харламенкова. Критерии репликации психологического знания в контексте культурно-исторической эпистемологии.....</i>	51
	<i>И.О. Щедрина. Культурно-историческая эпистемология и индивидуальные методологические установки ученого (на материале автобиографического нарратива А.А. Ухтомского).....</i>	59
	<i>Б.И. Пружинин, Т.Г. Щедрина. «В философии нет «королевского пути» ...». Исторический ответ оппонентам.....</i>	66
	<b>ЭПИСТЕМОЛОГИЯ И ПОЗНАНИЕ</b>	
	<i>И.Д. Невважай. Трансцендентализм как программа развития эпистемологии.....</i>	70
	<b>ЯЗЫК И СОЗНАНИЕ</b>	
	<i>П.Н. Барышников. Трудные места шахматной метафоры в учениях о языке и сознании.....</i>	95
	<b>ПЕРСПЕКТИВА</b>	
	<i>Е.В. Масланов. Социальная позиция эксперта как новый элемент науки.....</i>	113
	<b>СИТУАЦИОННЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ</b>	
	<i>И.Н. Грифцова, Н.Ю. Козлова. Риторика науки: проблема статуса.....</i>	132
	<b>МЕЖДИСЦИПЛИНАРНЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ</b>	
	<i>Т.В. Хамдамов, М.Ю. Волошин. Концептуализация компьютерных симуляций в философии науки.....</i>	151
	<b>АРХИВ</b>	
	<i>И.С. Дмитриев. От «номоса» к «фюсису» и обратно (Концепция «закон природы» в философии Ф. Бэкона).....</i>	170
	<b>ТЕНДЕНЦИИ</b>	
	<i>А.П. Беседин, Д.Б. Волков, А.В. Кузнецов, Е.В. Логинов, А.В. Мерцалов. Интроспекция: современные подходы и проблемы.....</i>	195
	<i>В.Г. Косыхин, С.М. Малкина. Метафизика и реализм: контексты возвращения.....</i>	216
	<b>ЮБИЛЕИ</b>	
	<i>К 50-летию А.Ю. Антоновского.....</i>	225